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PÒRTIC 

LES ELECCIONS l L'ESQUERRA 
Falta encara molt temps per les Municipals, però ja 
se'n parla, i sobretot a determinats nivells; inclús hi 
ha qui te 'in menta' determinades coalicions electo
rals. 

Algú comença a llençar la idea de que tots els partits 
locals haurien de fer un front comú 'antisocialista', 
per treure Antich del poder com fos, perqué aquest 
no pugui seguir afonant el poble diuen alguns. Bé, 
d'entrada i de sortida, a l'Esquerra ja diem ara 'mai', 
si 'mai', participarem ni participariem en una opera
ció d'aquesta mena, i ho diem ara amb temps, per 
evitar especulacions de qualsevol classe i que ningú 
ens inclogui dintre de cap croada 'antisocialista'. 

Quines raons tenim? L'Esquerra te la seua visió del 
nostre poble i les solucions que creu caldria aplicar, 
també un projecte de futur per al nostre país, dife
renciat totalment de cap altre partit i sobretot pen
sem que en una democràcia, mal que sigui imper
fecta com aquesta, qui ha de posar o treure als 
polítics es el poble, i no barreges estranyes de gent, 
d'idees i de partits. Si Antich treu majoria deu ser per 
alguna cosa, i el que cal es fer una 9posició seriosa 
i argumentada que li desmonte els seus 'tinglados'. 
A Ulldecona com s'ha vingut demostrant reiterada
ment, aquest problema és de la 'dreta', que no 
acaba de trobar ni la manera ni potser la gent 
adequada per fer front a Antich, amb perdó per les 
persones. 

D'altra banda i com s'ha pogut comprovar reiterada
ment, la política de Jaume Antich no és de la nostra 
devoció, no ens agrada en massa coses, i des de 
l'Esquerra amb tota modèstia, però amb tota la 
convicció, aspirem a poder fer-hi alguna cosa des 
de dintre l'Ajuntament, això sí, presentant-nos sols 
i acceptant el veredicte del poble, l'únic que comp
ta, agrade o no. 
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TORNAREM A SOFRIR 
TORNAREM A LLUITAR 
TORNAREM A VÈNCER ... 
Lluís Companys 

15-10- 90: COMPANYS REP 
L'HOMENATGE DE CATALUNYA 
EN EL 50è ANIVERSARI DEL SEU 
AFUSELLAMENT. 

vm JORNADES DE TEATRE 
TARDOl 1990 

~17 d'odvbre al 18 de novembre 

Com ja anunciàvem en el passat número, 
l'Ajuntament 'privatitza' una obra pública ce
dint-la en aquest cas al Club Joventut 

AL TEATRE MUNICIPAL 
Diumenges .. 6.30 tarda 

PER FI S'URBANITZA L'AVINGUDA O'CALLAGHAN 
després d'anys de queixes, finalment s'urbanitzarà una Avinguda vital per la població que haurà 
trigat 11 anys en gaudir del favor municipal. Convertida en barranc els dies de pluja, ha vist ur
banitzar abans passejos i places de veïnat segurament prioritaris, això si, aqu[ el ve i nat es rasca 
la butxaca. Sort que tenen alguns. 

NOUDIARI: EL PRIMER DIARI EN CATALÀ DE LES 
COMARQUES DE TARRAGONA 
Divendres dia 5 sortia el primer diari en català de les nostres comarques des de els anys 30. Es 
una bona noticia que celebrem, tot encoratjant a la gent que el fa a que duri molts anys. Des de 
aquesta modesta publicació, la més cordial benvinguda. 



PARLAL'ESQl.JERRA 

Us oferim les aLlegacions que com a 
grup polític farem arribar a l'Ajuntament 
dintre del termini reglamentari, referides a 
les Normes Subsidiàries, 

la) Les Normes Subsidiàries en definir 
el tipus d'assentament industrial, consa
gren cotn a inevitable el caos existent ac
tualment (com ja està fet i aquest ha estat 
el model seguit) i defineixen dues zones
base on a111b sol urbd si podran encabir 
noves indUstries, a111b controls això sí, 
controls que a l 'hora de la veritat hauran 
d'exigir als veïns que viuran pel voltant de 
les indUstries. 

Es a dir, les noves N orines en lloc .. de 
co111ençar de O assenyalant una o dues 
zones EXCLUSIVAMENT industrials, a 
prop del poble per la qüestió dels despla
ça111ents, a prop de les vies de co111unica
ció, i an1b tots els serveis (aquestes zones 
existeixen ben a prop del poble), que en 
definitiva separés els diversos ussos del 

NOIBl@IARI BREl.J 

e Us avisem de que a partir d'aquesta set
mana ja podreu començar a comprar Loteria 
de Nadal de l'Esquerra, no us escapareu, que 
hi hagi sort 

e També us informarem de que estem des
allotjant el local que ocupàvem fins ara al 
carrer Major, oportunament avisarem del nou 
local quan sigui a punt De moment ens podeu 
seguir trobant a l'Apartat n' 54, 

e Estem preparant també un parell d'actes 
d'homenatge al President Companys en 
aquest 50è aniversari del seu afusellament 
Apart de col.laborar en els actes que ERC 
organitza simultàniament a tot Catalunya, i que 
consitirà en 4 salves d'honor a les 7 del mati del 
dia 15, tenim en projecte passar la peLlícula 
'COMPANYS, PROCÉS A CATALUNYA" al 
Cinéma Savoi, aixó seria el dia 16 a la nit 
També tindrem la visita del nostre Secretari 
General Àngel Colom previsiblement el dia 17 
tot i que en aquestos moment falta acabar de 
confirmar, Colom faria una xarrada sobre la 
figura de Lluís Companys i l'Homenatge que 
se li rendeix, 

e També debem ser el partit que te més 
avançada la confecció de la llista per a les 
properes municipals, havent-hi en aquestos 
moments 9 noms ja segurs, i és que l'experièn
cia de l'altra vegada ens obliga a ser previsors 
i a actuar amb peus de plom, 
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sòl, les Normes diem, no fan més que 
legalitzar el desgavell urbanístic existent 
actual!nent, en que et pots trobar indús
tries al costat de xalets, restaurants i sales 
de diversió. 

Es perd en definitiva l 'ocasió de dissen
yar un o dos polígons industrials, a1nb 
parcel.les barates, a1nb tots els serveis i 
capaços d'atreure inversions de fora a111b 
les iln1nillorables condicions de tot tipus 
que reuneix Ulldecona. Es perd així 1na
teix la possibilitat de que 1noltes indústries 
i tallers d'Ulldecona en fase d'expansió 
puguin tenir una parcel.la en condicions, 
i es Rerd en definitiva l'ocasió de descon
gestionar la població de 111oltes indústries 
que originen 1nolèsties i problemes de tot 
tipus, 

ERC no està d'acord doncs amb el tipus 
d'ordenament industrial que proposen les 
Nor111es, i voldríe1n que es reconsiderés 
aquest apartat de les mateixes, obrint un 
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ALARMES A MITJANIT 
Lloc: una botiga gran del carrer major, 

hora: l '30 de la matinada d'un dissabte de 
setembre. 

L· alanna comença a sonar, s 'hi està una 
bona estona, acudeixen els veïns sacsejats 
al seu llit per la molèstia que no para, 
miren, remiren i no es veu res d'anonna'l, 
l'alanna segueix, trucades al retén, no 
poden fer-hi res per parar-la. S'aturen 
vehicles que van de cap a casa, l'alanna 
segueix sonant i allí no acudeix ningú, El 
veïnat, despotrica contra la pressa que 
tenen per acudir cis qui ens guarden la nit, 
encara no els ha vist ningú i fa més de 30 
minuts que l' alanna, en totes les seues 
variants, toca. Visita al retén, "hem avisat 
un parent perqué vagi a parar-la, no tenim 
claus". 

Finalment al cap de 45 llargs minuts 
d'una calurosa nit de dissabte setembrí, 
algú la desconecta o es para sola d'avorri
da, de veure que ningú n'hi fa cas. 

Per a que serveixen les alarmes? Per 
despertar al veïnat amb efectivitat total, 
per res més, allí s'haguessin endut impu
nement fins la mateixa alanna, i no hau
riem vist més que veïns en pijama o cami
só. 

,Al 
.~ DECllmwHYA • 

debat amb la participació de tota persona 
o grup interessat en aquesta qüestió tan 
vital per a la nostra població. 

2a) No trobem en les Normes cap Pla 
especial per a rehabilitació de tota la zona 
antiga d'Ulldecona, del nucli històric, 
avui en/ase de degradació accelerada per 
la quantitat de gent que hi ha deixat de 
viure. 

Aquesta zona 1nereix una atenció prefe
rent i un pla que tingui en compte les seues 
especials característiques: carrers es
trets, 1nanca de salubritats, solars petits i 
moltes cases velles deshabitades, algunes 
en nial estat de conservació. Per contra 
s 'hi autoritzen altures 1nolt elevades en 
relació a1nb la planta de la ilnmensa 1na
joriadelssolarsd'aquestazona, on és evi
dent que és molt difícil fer-hi les vivendes 
necessàries per a satisfer l 'actual deman
da de la població, l 

NOU BUFET D'ADVOCATS 
Hem rebut una salutació de LOURDES 

BRAU ADELL, advocat, on ens fa saber 
l'obertura del seu despatx professional a 
Ulldecona, on podreu trobar asessorament 
sobre gairebé qualsevol tema que se us 
pugue presentaren aquesta complexa vida 
d'avui. Ens comunica l'adreça professio
nal, carrer Ramon Salomon, 20-lr-4t, amb 
el telèfon 72 13 58, Trasllada aquesta 
infonnació per als interessats, sort i encert 
per a LOURDES BRAU, a qui agraïm la 
seua diferència al tenir-nos en compte. 

TENSIONS A L'INSTITUT 
Des de diversos sectors i persones, ens 

arriben noticies de fortes tensions a l 'Ins
titut Sales i Ferré d'Ulldecona. Sembla ser 
que les ferides obertes, quan l'elecció de 
director i equip dirigent l'any passat, enca
ra no ha cicatritzat. Sense voler entrar més 
a fons en aquesta qüestió, ens preocupa la 
repercussió que aquestes tensions internes 
poden tenir sobre l'educació dels alum
nes, que segons conten alguns, es veuen 
venir una mena de "bienni negre" a nivell 
d'ensenyament. Seguirem informant, 

També cal destacar que CORDOBA, el 
que fora director durant tants d'anys, 
exemple de llibertat i tolerància per uns, i 
«desenfreno» i «libertinaje» per altres, 
deixa l'Institut per marxar a treballar a un 
altre lloc. Intentarem parlar-IL l 



PRESSUPOST'91 

Tenim curiositat per veure quins pres
supostos es faran pel 91 si tenim en compte 
les anunciades retallades de Super-Socha
ga. L'any passat els pressupostos foren 
moderats, no gaire ambiciosos, i així ho 
vam explicar en detallar-los aquí al FULL, 
la idea era apretar més en els del 91 tenint 
en compte les Municipals que venien. 

Doncs bé, si es retallen els diners per 
donar als Ajuntaments per part de l'Estat, 
una de dos: o s'augmenten els impostos 
directes més del que l'Ajuntament voldria 
per a fer moltes coses en any d'eleccions, 
o es prefereix fer menys coses i no arris
car-se a !'impopularitat que suposaria re
tocar excessivament les ja prou retocades 
contribucions. A la vista d ·aquestes pers
pectives, i deixant ben clar que el nostre 
Alcalde es viu, ens inclinem per la segona 
possibilitat, perquè? Molt fàcil. Actual
ment hi ha obres en marxa pagades per 
altres Administracions per inaugurar abans 
de les Eleccions, Ajuntament, cuina-men
jador a les Escoles, Avinguda O'Callag
han, etc., etc., llavors no cal arriscar-se a la 
impopularitat d'apujar els impostos, ara 
que posats ja a ser maquiavèlics, també 
podem pensar que pujar els impostos no 
serà gaire impopular i hi hauran així més 
diners per fer coses, després de tot la 
immensa majoria de gent que paga més 
perquè te més, no vota l'Alcalde ... 

ASFALTAT l REPARACIONS 

Aproximadament al febrer-març del 89 
es va asfaltar el Camí de l'Olivar després 
d'uns anys en que podies morir dins d'un 
clot si t'encantaves un pel. Podem donar fe 
i ho denunciàrem al seu dia, que la durada 
de l'asfalt no va arribar a un any, i la foto 
d'aquí la vora és d'allí, amb els clots 
arreglats novament. .. fins d'aquí a poe. 
Però la cosa no acaba aquí, perquè al mes 

d'agost del 89 en una marathon sense pre
cedents, es va asfaltar mig poble, eren Ics 
Quinquennals i tot era poc, 12 milions en 
asfaltat per a Ulldecona més que mai. Bé, 
aquell asfaltat de carrers tampoc va arribar 
a l'any i qui té ulls per mirar (n'hi ha que 
s'ho traguen tot i no volen vore res) ha 
pogut comprovar que el que es va asfaltar 
llavors apressa i corrents, s'ha tornat a 
reparar en molts casos, i en alguns ja fa 
dics. Anem a vore: se suposa que l'empre
sa que fa l'obra ha de ser responsable de 
fer-la bé, i al seu dia ja ens va semblar que 
«l'slurry» (l'asfalt que es va posar) podia 
ser meravellós, però posant-ne més gruix, 
ja que la capa era tan fina que amb les 
pluges des de llavors ençà ha desaparegut 
en fonna de clot en varios llocs. 

Apart de que l'empresa ha de ser res
ponsable, qui mana i paga l'obra ha de 
vigilar que es faci bé, extrem que honrada
ment pensem que no ha estat així, ara, la 
mateixa empresa ha esta t a graciada amb el 
regal de l'Avinguda O'Callaghan, amb 
tots els respectes esperem que el primer 
asfaltat sigue el bó, que per allí baixa 
molta aigua quan plou. 

L'AVINGUDA O'CALLAGHAN 

Amb els 20 quilos pressupostats ini
cialmen~ LUBASA de Castelló farà aques
ta obra que fa tants d'anys que es reclama. 
Diuen (no hem vist el projecte, que n'hi 
deu haver ... ) que serà del mateix estil que 
la Plaça de Catalµnya, per lo que aquesta 
Avinguda pot quedar moll maca. Un dia, 
d'aquí no molt, alguna autoritat estirarà un 
cordellet i ens oblidarem dels anys i panys 
en que hem reclamt aquesta obra, hi ha 
coses més prioritàries ens deien, hi havia 
passejos més prioritaris, serà hi havia 
veïnats més selectes potser, podriem afe
gir nosaltres, que això de les prioritats ja 
no s 'ho creu ningú. 

Enfí, que quedi maca i que no s 'hagi de 
reasfaltar d'aquí un any, i si heu de tras
plantar els «aubes» per posar-hi altres 
arbres o plantes, cuideu els «aubes» bé i no 
caldrà tocar-los. I si a LUBASA li sobra 
algún duret, no li costaria molt pegar una 
passadela de quitrà per davant la porta de 
les Escoles i l'Institut, les mares i els 
xiquets ho agrairan. No ho diu LO FULL, 
ho diu tot el poble. 

LA INSONORITZACIÓ DEL PAVELLÓ 

A les Quinquennals del 89 hi tenia 
d'haver teulada com fos, perquè si plovia 
només es xopessin els de les vores, i així va 
ser, va haver-hi teulada i els de la vora 
xops. L· obra es feu en no rés, més eficacia 
impossible, quatre dies i Pavelló cobert i 
l'any vinent la segona fase. 

Bé, ha passat l'any vinent i s'ha fet la 
segona fase, i aquí ha estat la debacle. Un 
Pavelló amb un cost que se'n va als 100 
milions, fet única i exclusivament per a 
Carnavals, Festes i alguna diada més, 
resulta que és un desastre de sonoritat 
perquè no es van tenir en compte quins 
materials es posaven al sostre, ni que s'ha
via de fer per a que la música i la veu no re
tronessin, i sort que no ha vingut cap 
cantantd'aquellsque s'han d'escoltar ... !!! 

Ara és clar, vista la debacle, que tam
poc serveix per a la finalitat principal, 
qualsevol dia ens anunciaran l 'obra de re
modelació consistent en insonoritzar el 
Pavelló, per la modesta xifra de ... ? fem 
travesses per veure els quilos que costarà? 

OBRES A LES CLAVEGUERES DEL 
PASSEIG DE L'ESTACIÓ 

Finalment i degut a les inundacions que 
s'han produït en els dos anys darrers, 
l'Ajuntament ha decidit desembossari fer 
més grans els desaigües del Passeig que 
passen per baix la via, i que com s 'havia 
vingut demostrant no tragavcn com cal. I 
és que al estar lot el poble asfaltat l'aigua 
corre més apressa cap avall fent cap tota al 
Passeig, esperem que aquest problema 
quede solucionat d'aquesta manera. 

PARC INFANTIL DE NADAL 

En col.laboració amb les Entitats lo
cals, l'Ajuntament està preparant el I Parc 
Infantil de Nadal, amb les variades i més 
diverses atraccions. Tindrà lloc al Pavelló 
i pot ser una cosa ben bonica, que disfrute 
la canalla!!! l 

n 



CULTURA 

Del 16 al 25 d'agost es va celebrar a 
Prada de Conflent (Catalunya Nord) la 
XXII Universitat Catalana d'Estiu. Cada 
nova edició augmenta el nombre d'assis
tents, enguany més de l .<X){); entre aques-

PRADA-90 
tos trobem gent que hi va per primera 
vegada, peró d ·altres repeteixen, són cares 
que vas retrobant any rera any amb les 
mateixes il.lusions i esperances. 

del '\ 6 al 2.5 d'agost 1990 
pRf\D/\ 
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Aquesta gran assistència és perquè allí 
pots passar uns dies molt gradables i al 
mateix temps enriquir-te personalment. 

La UCE ofereix la possibilitat d'assistir 
a cursos i tallers ben variats i amb profes
sors de molta qualitat personal i professio
nal, és per això que tothom pot trobar allò 
que l'interessa, el ventall és molt ampli: 
cursos sobre anàlisi i teoria del nacionalis
me, els canvis socials, polítics, econòmics 
i culturals a Europa, iniciació als Països 
Catalans, models de política lingüística, la 
situació andorrana, d'altres d'extensió 
universitària ... 

A part d'això, cada dia s'organitza una 
conferència i un debat, i aquí caldria des
tacar el debat sobre el futur del català amb 
la presència de personalitats que tenien 
molt a dir sobre la situació actual i futura 
de la nostra llengua, també sobre temes tan 
actuals com cl dels residus industrials, la 
situació de Letònia a càrrec del vi ce-presi
dent del seu parlament, la commemoració 
del 50è aniversari de l'afusellament del 
president Companys, el mapa universitari 
del Principat, etc. 

I a partir de les 9 i després d'un dia molt 
intens, els espectacles, amb les últimes 
pel.lícules del cinema català, els concerts 
al monestir de Sant Miquel de Cuixà, 
actuacions de grups catalans a la plaça de 
la Vila (L'Agram, Tradivàrius, Els Pets, 
Joan Amèric, Música Nostra ... ) 

Però la part més important és el fet de 
poder parlar amb tota naturalitat de la 
nostra nació, de Salses a Guardemer i de 
Fraga a Maó, lloc que cada vegada més es 
va anomenat Catalunya, i no sols aixó, 
sinó el fet de poder viure totalment en 
català com ho fa qualsevol nació normal, 
encara que per a noslatres només sigui per 
uns dies i en un lloc molt concret. 

De vegades parlem de la nostra nació i 
en moltes ocasions no tenim clar quins són 
els elements que la integren. A Prada 
veiem clarament que la gent de Felanitx, 
València, Lleida, Vilafranca de Conflent, 
Eivissa, Vinaròs, Algaida Oliana, Barce
lona, Prats de Molló, Fraga, La Sénia, 
Tortosa, Camarles, Vila.real, Alacant, 
Altafulla. Ulldecona ... tots parlem la ma
teixa llengua, tenim una història comuna, 
hem sofert i sofrim opressió i volem un 
futur nacional comú. l 



L'ACTUALITAT 

CATALUNYA 
INDEPENDENT? 
Sota aquest títol, Antoni Estradé i Montse
rrat Treserra han aplegat els resultats de 
l'enquesta que es va fera un bon grapat de 
poblacions de Catalunya, a 2.100 ciuta
dans de diferents origens, amb més de 18 
anys. 
Estava feta a finals del 88 per encàrrec de 
la Convenció Nacional per l 'Independèn
cia, i els resultats han estat més que sorpre
nents, desmentint alguns dels tòpiès que 
els partits més "oficials" defensen aferris
sadament. Us oferim un comentari del 
llibre sobre la pregunta més clau de J' en
questa, els resultats d'aquesta pregunta i Ja 

. procedència "votant" dels enquestats. 
"Abans de procedir a J' anàlisi dels resul
tats, és extremadament important fixar-se 
en els supòsits previs establerts a J 'hora de 
formular aquesta qüestió. En primer lloc el 
possible assoliment de Ja independència 
es situa en un marc legal i pacífic que es 
concreta en una consulta democràtica 
oberta a tota la població, es procura per 
tant i de manera conscient evitar l 'associa
ció d'independència i insurrecció violenta 
més o menys revolucionària. D'altra ban
da, el procés cap a J'independència es 
planteja gradualment, sense gaires canvis 
traumàtics, i s'estableix que la seua facti
bilitat només depèn de Ja voluntat de Ja 
gent. 
Volem senzillament contribuir a donar Ja 
sensació que la independècia és una qües
tió absolutament normal, que pot plante
jar-se en uns termes tan nomals i civilit
zats com qualsevol altre tema, i que per 
tant, quan fem el supòsit d'un referèndum 
d ·aquesta mena estem contribuint a una 
desdramatització que creiem necessària i 
saludable. 
Aquest punt ens sembla tan elemental que 
fins i tot ens fa una certa vergonya haver
ho de dir com si no fos prou evident. Ara 
bé, com que no som en un país normal, de 
vegades els pensaments que s 'hi donen 
tampoc ho són gaire de nornals, i així hem 
vist com d'una manera irracional i sectària 
s'ha tendit a donaruna imatge de Ja inde
pendència de l'independentisme carrega
da de tremendisme, i en els casos més 
exagerats suggerint fms i tot que aquests 
objectius i moviments eren propis gairebé 
de bàrbars (violents, fonamentalistes, 
exaltats, carlins, trabucaires, cridaners, 
"gamberos" ... ) 

Interpretacions tant matusres com aques
tes han estat pròpies d'una certa esquerra, 
profundament reaccionària i conservado
ra i sobretot (cosa encar més greu) de 
determinats intel.lectuals que sota Ja ban-
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dera de la racionalitat han fet exhibició 
d'un apassionament descontrolat i prima
ri, ben allunyat de l'objectivitat serena que 
teòricament hauria de caracteritzar les 
seues anàlisis". 

Si ara es convoqués un referèndum per iniciar de forma gradual un procès cap a la 
independència de Catalunya, vostè què votaria? 

Distribució de vot segons el grup d'origen 

Autòctons Immigrants 
878 1222 2100 
Votaria SI 60,5 33.0 
Votaria NO 14.9 34.6 
Votaria en BLAN C 2.5 3.6 
No votaria 6.5 11.8 
NS/NC 15.6 17.0 
TOTAL 100% 100% 
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Total 

44.5 
26.4 

3.1 
9.6 

16.4 
100% 

Forces polítiques i percentatges dels seus votants que votarien ··si" al referèndum. 

cru 
PSC/PSOE 
PSUC-I C 
ERC 

Autòctons 

Vota si 

67% 
51,7% 
64,3% 
90,9% 

Vota no 

13,25% 
29,3% 
17,9% 

3% 

Immigrants 

Vota si 

46,3% 
19,7% 
52,8% 

72% 

Vota no 

26,8% 
48,4% 
21,6% 

8% 

Aquestes dades son referides a les eleccions al Parlament de Catalunya del maig del 88 
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L'ACTUALITAT 

COMPANYS 
•A Uuís Companys li va tocar ser President 
de la Generalitat en els anys més amargs que 
ha viscut Catalunya des de molt temps ençà. 

Per damunt dels encerts o desencerts de la 
seua gestió com a governant, més dels pri
mers que dels segons, hi ha la lluita i el treball 
constant d'un home que estimava la seua 
Pàtria í que va treballar sempre per les classes 
més humils i necessitades de Catalunya. 

El nostre país li deu aquest homenatge, deu 
un homenatge a qui va saber morir per la terra 
que l'havia vist néixer, esborrant amb una mort 
gloriosa els possibles desencerts de gestió en 
anys tan dramàtics. 

Lluís Companys es ja una llegenda de Cata
lunya, Esquerra Republicana recorda els 
grans homes del partit que ens precediren. 
Avui esperant i fent el futur amb íl.lusió, no 
podem deixar de recordar els que van fer 
aquesta tasca abans que nosaltres, en temps 
més difícils. Les noves generacions han de 
saber la seua història. 

Algunes frases de Lluís Companys: 

"NO VULL QUE HAGI EIXIT DE MA BOCA 
CAP PARAULA QUE ESTIMULE NI LA PAS
SIÓ NI L'ODI' (ABRIL DEL 36) 

"ON LA LLIBERTAT VIU, ALLÍ ES LA MEUA 
PÀTRIA' (MARÇ DEL 38) 

"CATALUNYA! DEFENSEU-LA, GER
MANS, AMB LES ARMES l LES DENTS. ES 
EL NOSTRE TRESOR l EL NOSTRE OR
GULL. ES EL TOT, PER A NOSALTRES: CA
TALUNYA!" 

"LA MEUA PERSONA HUMIL NO PODIA 
DESITJAR UNA ALTRA MORT MÉS BE
LLA'(15-10-4Q, DARRERES DISPOSICIONS 
TESTAMENTARIES) 

• L'afusellament de Lluís Companys, segon 
president de la Generalitat, el 15 d'octubre de 
1940, és símbol màxim de la repressió que 
s'abaté sobre Catalunya després de la victòria 
feixista. Amb la mort de Lluís Companys es 
castigava la voluntat d'un poble de viure en 
llibertat i de defensar aquesta llibertat al preu 
d'una guerra. Companys fou detingut per la 
Gestapo el 13 d'agost de 1940 al poblat de Le 
Baule-les Pins, a la bretanya francesa. Tot 
seguit fou traslladat cap a la frontera entre 
França i l'Estat espanyol, on fou lliurat el 24 de 
setembre a les autoritats franquistes, que se 
l'emportaren a la seu de la Dirección General 
de Seguridad a Madrid. Després de sofrir tota 
mena de tortures i humiliacions, arribà a Bar
celona el 3 d'octubre. Jutjat per un consell de 
guerra sumaríssim el dia 14, fou condemnat i 
executat l'endemà. La premsa franquista si
lencià la mort del president. l 

1!!11 

ERC fa un homenatge per 
la mort de Companys 

O Es commemoren els 50 anys de 
l'afusellament del president 

O Diversos grups fan propostes no 
de llei per rememorar-ne la mort 

BARCELONA.- Es
querra Republicana de 
Catalunya -ERC- està or
ganitzant un acte unitari 
per commemorar el 50è 
aniversari de la mort del 
president de la Generalitat 
Lluís Companys. L'acte es 
farà el dia 15 d'octubre a 
totes les poblacions de Ca
talunya. 

J ordi Rodri, membre de 
l'equip de govern d'ERC i 
responsable dels actes 
commemoratius, va infor
mar a l1agència de notícies 
EFE de l'acte central d'ho
menatge al president. "En 
primer lloc, a les 7 del matí 
del dia 15 d'octubre, els 
941 pobles i municipis de 
Catalunya es reuniran per 
rememorar l'assassinat de 
Companys, just quan fa 50 
anys. Es llegirà un breu i 
després es dispararan qua
tre salves d1honor11 • L'acte 
es farà també a les capitals 
de la resta dels Països Ca
talans: València, Mallorca i 
Perpinyà". RQdri ha desta
cat que per preparar el 
llançament d'aquests mi
lers de salves s'ha comptat 
amb l'assesorament del 

grup Els Comediants. 
J au me Rodri ha indicat 

que 11aquest acte que s'ha 
d'organitzar no és només 
responsabilitat d'ERC sinó 
també de tots els ciuta
dans que vulguin rememo
rar la figura del president". 
Afegia que 11demanem a 
totes aquestes persones 
que es posin en contacte 
amb el partit per tal de 
coordinar esforços en 
aquest acte d'homenatge. 

A més, Josep Lluís Ca
rod-Rovira, portaveu parla
mentari del partit, ha infor
mat sobre les diverses ini
ciatives parlamentàries 
que ERC ha impulsat per 
aquest acte. 

La primera és una pro
posició no de llei perquè 
es pugui conèixer el suma
ri del judici contra Lluís 
Companys com a docu
ment històric. La segona, 
la canalització d'una pro
posta de la Comissió cívica 
d 1homenatge nacional a 
Companys.L1acte consisti
ria a fer un minut de silen
ci a les 12 del migdia del 
dia 15 d'agost. A més, el 
Parlament de Catalunya 

retrà homenatge al presi
dent en la sessió del dia 17 
d'octubre. A part, s'ha pre
sentat una última iniciati
va, en forma d1una proposi
ció no de llei, per crear una 
medalla de Companys, 
que es donaria a tothom 
qui hagi fet constància de 
la seva catalanitat.També 
es faran altres actes que 
consistiran bàsicament en 
l'ofrena floral a' Barcelona, 
al fossar de la Pedrera, on 
es troba la tomba del presi
dent. L'acte es durà a ter
me el dia 15 a la l del mig
dia. Es realitzarà també un 
acte d'homenatge el dia 7 
al coll de la Manrella, a la 
població de la Vajol, lloc 
on els presidents de Cata
lunya i del País Basc van 
anarse'n cap a l'exili. Final
ment, un acte el dia 14, al 
poble on va nèixer, el Te
rròs. El secretari general 
d'ERC ha declarat que 
"amb la celebració es vol 
fer recordar Companys 
com a president de Cata
lunya, i fot el que va repre
sentar per al país. 

Companys va donar la 
vida per Catalunya 

Companys va néixer al 
Tarròs, l'Urgell, el 1882. 
Estudià dret a Barcelona i 
de molt jove va estar vincu
lat a moviments i publica
cions de caire republicà. 
Després d'una carrera po
lítica intensa, va ser elegit 
diputat a corts per la pro
víncia de Barcelona el juny 
de 1931, i al Parlament per 
Sàbadell. El mateix mes de 

juny va ser elegit membre 
de l'executiu d'ERC. Va 
substituir Francesc Macià 
com a president de la Ge
neralitat, després que l'ele
gis el Parlament El 6 d'oc
tubre de 1934 proclamà 
l'Estat català dins la Repú
blica federal espanyola, i 
com a conseqüència va ser 
condemnat a 30 anys de 
presó pel govern de Ma-

drid. L'any 1936 és allibe
rat amb la victòria del 
Front Popular. El gener de 
1939 s'exilia per l'entrada 
de Francisca Franca a Bar
celona. Els alemanys el de
tenen a França i és extra
dit. El 15 d'octubre de 
1940 mor afusellat al cas
tell de Montjuïc per les 
tropes franquistes. 



L'ACTUALITAT 

EL CONSELL COMARCAL 
l L'ESCOLA PÚBLICA 

Situem-nos d'entrada. El Con- · 

sell Comarcal del Montsià està 

presidit per Joan M• Roig, alcalde 

d'Amposta, i CiU és el grup majo

ritari per davant del PSC-PSOE 

amb 2 consellers menys. Aques

tos es van emprenyar en no 

donar-los la vicepresidència, i no 

han col.laborat gaire amb el 

Consell que funciona amb· un 

acord CIU-IC-PP. 

Bé, a la Comissió de Cultura del 

Consell se li va ocórrer intentar 

posar remei a algunes de les 

deficiències que l'administració 

no acaba d'arreglar en el tema 

de l'escola pública: gimnàstica, 

anglès i música. El president d'a

questa comissió és Víctor Gime

no, diputat al Parlament de Cata

lunya i ex-alcalde comunista de 

La Sénia. 

Dons bé, van oferir un progra

ma a les escoles de la comarca 

en que el Consell contractava 

professors d'aquestes especiali

tats i pagava el 50% del cost total 

que tinguessin els cursos, l'altre 

50% anava a càrrec de l'Ajunta

ment de la població, APA, etc, 

d'aquesta forma totes les esco

les de la comarca farien gimnàs

tica, anglès i música, és a dir, que 

tots els xiquets de la comarca 

mercès al Consell Comarcal i al 

seu Ajuntament, APA, etc. tin

drien aquestes assignatures to

talment de bades tot el curs. l la 

cosa ha funcionat, i aquest curs 

torna a funcionar, i les escoles 

han demanat més hores, con

tractant-se més professors per 

satisfer la demanda. La història 

és aquesta, però no s'ha acabat. 

Sabeu quina escola l'any passat 

no va participar en aquest pro

grama? Doncs si, Ulldecona, 

apart d'algun col.legi d'Amposta 

que ja tenia aquest programa. l 

sabeu quina és l'única escola 

pública que aquest any tampoc 

no entra al programa? Sí, l'heu 

endevinat, Ulldecona. A Ulldeco

na únicament es beneficiaran de 

lliçons d'anglès i gimnàstica, 

pagant això sí, aquells alumnes 

que voldran o s'ho podran pagar. 

L'Ajuntament no té diners per 

aquestes tonteríes, l'APAja orga

nitza cursets d'anglès i gimnàsti

ca. 

L'Ajuntament d'Ulldecona ha 

fet política partidista en aquest 

afer, el seu enfrontament polític 

al Consell el paguen els alumnes 

de l'escola pública, que es que

den sense anglès, música i gim

nàstica de bades. L'Ajuntament 

no té diners. 

Una vegada més i en van unes 

quantes, des de l'Esquerra acu

sem al grup municipal socialista 

de fer política de partit perjudi

cant al poble. Després podran 

cantar missa arreglant persianes 

o pagant viatges de fí de curs, 

però els fets són aquestos i així 

els denunciem, i si no que es 

demostri lo contrari. 

CITA AMB EL TATRE A 
ULLDECONA 

Ulldecona acull a partir del pri

mer diumenge d'octubre la vuite

na edició de les Jornades de 

Teatre, en la qual participen 

grups amateurs de tot Catalunya. 

La mostra, organitzada pel 

Centre Cultural i Recreatiu amb 

el suport de l'Ajuntament d'Ullde

cona i del Pla Cultural de l'Asso

ciació del Personal de la Caixa 

d'Estalvis i Pensions de Barcelo

na, recull en la seva programació 

-Tardor 1990- un ampli ventall 

d'estils de fer teatre. Des d'una 

obra musical, la clàssica comè

dia de tresillo o el vodevil, fins al 

teatre costumbrista, melodra

màtic o antimilitarista. Les repre

sentacions s'allargaran durant 

set diumenges consecutius fins 

al dia 18 de novembre amb l'ac

tuació del grup de teatre del 

Centre Cultural i Recreatiu que 

presentarà l'obra de Vittorio Cal

vino "La Torre i el Galliner". 

Les actuacions tindran lloc al 

Teatre Municipal a dos quarts de 

set de la tarda, puntualment. Els 

preus són populars, abona

ments a 1.200 pessetes per a les 

set funcions i 250 pessetes el 

preu únic per a cada representa

ció. Les localitats es podran 

comprar a les taquilles del teatre 

que romandran obertes al públic 

els diumenges de funció a partir 

de les sis de la tarda. 

Ara fa vuit anys el Centre Cultu

ral i Recreatiu amb l'ajut econò

mic de la Comissió de Cultura de 

l'Ajuntament d'Ulldecona va 

començar les primeres jornades 

de teatre amb el pretext de divul

gar arreu les comarques de l'E

bre i Baix Maestrat la inquietud 

teatral que existia a la població. 

Temps després s'afegia a la ini

ciativa el Pla d'Acció Cultural de 

"La Caixa".A partir de la tardor de 

1985 les jornades s'han convertit 

en un certamen de solera pel fet 

de que la participació de grups 

amateurs procedeixen de tot el 

Principat. Líindex d'assistència 

d'espectadors ha augmentat any 

rera any, fet que consolida la 

mostra com una de les més im

portants, no competitives, de Ca

talunya. l 
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LO DIT A L'ULL 

... l TU JA M'ENTENS ... 

Un destacat líder local, «el líder• 
per excel.lència, feia unes decla
racions recentment en que es 
considerava tant nacionalista 
com el primer, etc. etc. el més 
d'aquestes terres i per supost 
d'Ulldecona. 

És evident que no soc qui per 
discutir-li i que la seua trajectòria 
inicial és inqüestionable, ara par
tint de la base de que a l'Esquerra 
no donem ni llevem patent~ de 
nacionalisme, caldrà deixar clar 

POLÍTICA LOCAL 

DESANIMAR L'OPOSICIÓ 
MUNICIPAL 

La política que ha dut a terme el grup 
municipal socialista, dominant a l' Ajunta
ment, política de no fer cap concessió a la 
participació dels altres grups, marginació 
total, ha acabat desanimant a aquestos que 
fa mesos que no donen senyals de vida, 
vida pública volem dir. 

Hi ha un desencís total en Cru i el PP i 
les seues bases, que produeixen una radi
calització negativa que anul.la qualsevol 
raonament. D'aquesta situació se'n fa di
rectament responsable l'Alcalde, i és lla
vors quan surten propostes que teòrica
ment produirien la devallada d'aquest. Us 
en parlem al PÒRTIC i no cal repetir-ho, 
però és que hi ha un nou element que cal 
tenir en compte, i és el festeig que com us 
anunciem a les notes de societat acabarà 
en casament. cru i PSOE són a punt de 

que els fets han d'acompanyar 
les paraules, i la trajectòria políti
ca «nacionalista• del nostre «lí
der• és certament qüestionable 
d'uns anys ençà, a no ser natural
ment que es referís a un altre 
nacionalisme que no és el català, 
que en aquest és evidentment el 
primer i no li discutim. 

De res, entr perquè quedi més 
clar, passa que hi ha nacionalis
mes de 1 !!., 2•, 3!. i també de regio
nal; naturalment poden haver 
nacionalistes que fa anys eren de 
primera, però que baixant de 

I mentrestant, que passa a Ics files dels 
manaires? Home, el de sempre, fondes 
ferides que separen a alguns dels seus 
components, d'altres que no es presenta
ran, alguns que demanen una neteja per a 
presentar-se, i d'altres que seguiran cega-

categoria, ja són a la regional, 
inclús n'hi ha que s'han canviat 
de lliga i ja juguen a la d'un altre 
país, europeu, modern, quinto
centenariocapitalcultural, etc. 
etc. és evidentment un altre na
cionalisme, no independentiste 
per supost, que ni Reagan ni 
Bush ni la mare que els va parir, 
admetrien aquestes vele"ilats de 
la seua colònia. 

NE Hl-HA UN-FART 
(l l'olla plena). 

ment cl seu «líder». Si ell vol, Antich, n'hi 
ha per estona al davant dels socialistes, 
que qui li podria fer sombra no en vol saber 
res. Però tranquils, són qui menys proble
mes tindran per fer la llista, i és que el 
poder és molt llèpol. 

signar un pacte de no beligerància per a GENERALS DEL 89 -Taula electoral i representants dels partits 
que Maragall guanye a Barcelona i Pujol a 
la Generalitat, guardant les formes és clar. 

Aquest pacte faria variar prou pensem, 
la beligerància entre cru i PSOE, fet que 
no creiem que deixés satisfet a molts inte
grants de cru locals, que li tenen autènti
ques ganes a l'Alcalde; és una visió del 
tema, s'admeten opinions, però els resul
tats ja es veuran. En aquestos moments 
doncs, el desconcert a CiU és total segons 
sembla, i al PP no estan millor, segons com 
anessin les coses, inclús es podria veure 
alguna llista «d'independents» per Ullde
cona o invents així. 

n 

ES VEN PIS AL 
CARRER 

MAESTRAT, S/N. 
D'ULLDECONA, 

BLOC «B» 
BAIX «A» 

ATENCIÓ! ES VEN 

VENEM NEVERA DE 

FOTOCOPIADORA SEGONA MÀ 

EN MOLT PRACTICAMENT 

BON ESTAT NOVA 

(Contacteu amb LO FULL) (Dirigiu-vos al FULL) 
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POl..ÍTICA. CATALANA 

En començar novament la temporada 
«política» us volem fer arribar només una 
part de la carta oberta que ÀNGEL CO
LOM, secretari general d'ERC, li va adre
çar al President de la Generalitat JORDI 
PUJOL, tot deixant per altres moments les 
propostes concretes que li feia. 

Carta oberta al President de la 
Generalitat de Catalunya. 

Barcelona, agost de 1990 

Molt Honorable President,_ 

No ha estat mai el meu estil, fins 
avui en tot cas, traslladar propos
tes polítiques en forma de carta 
oberta. l menys encara al Presi
dent del país. No obstant, vós, 
President, m'heu induït a fer-ho al 
tornar a aplicar la vostra vella 
política del plany i la càrrega de 
les culpes als altres i vós intentar 
quedar-vos al marge: «Heu rela
xat el vostre nacionalisme, ens 
heu dit als ciutadans de Catalun
ya; convé que els intel.lectuals 
ens doneu idees i projectes de 
futur» afirmeu, dirigint-vos a 
aquells que, sovint, vós mateix 
heu condemnat a l'ostracisme o 
bé els heu intentat tenir en nòmi
na; «el nacionalisme és l'únic va
lor que dura» sentencieu sense 
enrojolar-vos quan enguany 
mateix heu manifestat moltes 
vegades que us sentíeu plena
ment espanyol i que Catalunya 
ha de perdre els «seus comple
xes» i acceptar la vocació i el seu 
encaix a Espanya. 

Molt Honorable President: per
meteu-me que amb tot el respec
te institucional que us dec en tant 
que ciutadà de Catalunya, us for
muli en primer lloc tota una sèrie 
d'interrogants que em queden 
en relació a aquest nou plany 
nacionalista que heu fet durant el 
mes de juliol: si s'ha relaxat el 
nacionalisme de molts catalans, 
us heu plantejat que vós, que sou 
President des de fa més de 1 O 
anys, hi deveu tenir alguna res
ponsabilitat? Us heu qüestionat 
previament o durant aquestjuliol, 
quan afirmeu que els 
intel.lectuals no us forneixen 
idees per a fer avançar la recons
trucció nacional de Catalunya, si 

no els haureu silenciat, vós ma
teix, molts intel.lectuals, allun
yant-los o amantsint-los? No se
reu vós mateix, i el vostre Go
vern, i la coalició que us dóna 
suport polític, els responsables 
primer d'haver desmotivat, 
desil.lusionat i desmobilitzat els 
ciutadans catalans en la recerca 
de solucions col.lectives per al 
futur del nostre país? Voleu dir 
que no en sou conscient que, 
durant aquests 1 O anys de go
vern, heu estat poruc i tou -i un 
governant no ha de ser mai ni 
poruc ni tou- en tota la vostra 
opció nacional de govern? Qui 
s'ha agenollat un cop darrera l'al
tre davant els successius go
verns espanyols d'aquests 15 
anys de transició i posttransició, 
pidolant, supeditant permanent
ment els interessos legítims de 
Catalunya a les apetències impe
rials d'Espanya? No recordeu 
que enguany mateix heu negat, 
per tres vegades i només faltava 
cantar el gall, la Resolució del 
Parlament de Catalunya sobre 
l'autodeterminació de la nació 
catalana (Resolució 98/111, de 12-
12-89)? 

President, esmentat tot això, 
qui és el responsable primer d'a
questa baixada de tensió del 
nacionalisme a Catalunya? A qui 
hem de demanar responsabili
tats? 

Responeu-vos vós mateix. 
Feu-ho aquest mes d'agost a 
Queralbs, reflexionant des de el 
vostre merescut descans. 

Àngel Colom i Colom 

POLÍTICA•INTERNACIONAL 

JA COMENCEN A CRITICAR EL REI 
Semblava que hi havia una mena de 

pacte no escrit, un cert tabú en parlar nega
tivament del Rei i la Corona en qualsevol 
aspecte, com si estessin per damunt del bé 
i del mal. Darrerament i a causa del seu 
paper en cl conflicte del Golf, perdó, mi
llor dir del seu no paper, han sorgit les 
primeres crítiques, i curiosament proce
dents de sectors monàrquics, mentre que 
també curiosament sectors socialistes o 
neoconversos com Solé Tura, el defensa
ven aferrissadament. 

S 'ha criticat sewJllament que mentre hi 
havia tot l'enrenou dels soldats si anaven 
o no, i el paper d'Espanya, etc. tant ell com 
el seu fill es dedicaven a organitzar regates 
i a participar-hi, fent gala de la més abso
luta frivolitat i desconnexió amb la vida 
real. Apart també s'ha dit en alguns mit
jans que massa vegades la frivolitat i 
companyies dubtoses no beneficiaven en 
res ]a imatge reial. No res, només deixar
ne constància, deixar constància del símp
toma de que per primer cop es comença a 
qüestionar cl paper del Rei i la monarquia 
en els temps que correm. Seguirà. 

ALFONSO GUERRA 
DEMANA PROPOSTES ALS 
INTEL.LECTUALS 

Mira, si em punxen no etn treuen sang. 
Resulta que vaig i em trobo al diari la frase 
que encapçala aquest escrit, pronunciada 
fa uns dies a Carmona per «l'hermaníssi
mo» ressuscitat per la causa després de 
molt temps de masegar-se la llengua, i és 
que ves per on, aquesta frase la va dir 
aquest estiu el president Pujol (Colom li 
crítica en una carta que podeu llegir en 
aquest «FULL»), exactament igual. 

No sabem si Guerra l'ha copiat, o pel 
contrari pateix del mateix mal que el nos
tre President, «buidor de cervell i d'i
dees», enfermetat produïda per tants anys 
de majoria absoluta, i de silenciar els 
intcl.lectuals que els criticaven. És abso
lutament delirant que a aquestes altures de 
la pcl.lícula, els màxims protagonistes de 
muntar-se el guió com els ha donat la gana, 
acusen als demés de no donar-los idees, es 
preocupant també que coincideixen dues 
personalitats tan dispars de dos partits que 
es deien tan diferents, i sobretot preocupa 
que els que regnen i governen amb total i 
absolut dcspreci per les idees dels demés, 
estiguin mancats d'idees. Senyors: si tan 
cansats estan pleguen i deixen pas, que 
idees i ganes n'hi ha, el que passa és que a 
vostès no els agraden. l 

.. 



Aquesta vegada creiem que d'entre d'al
tres valdria la pena seleccionar dos qües
tions de les que val la pena parlar-ne a 

fons. 

LES FESTES 

En aquest mateix número hi ha un parell 

de cartes que van en la línia del que nosal

tres voldriem dir, com son els horaris dels 
espectacles i la !llargada de les Festes, a 
més a més, valdria la pena parlar també de 
les dates de les Festes i del contingut 
d'aquestes. 

Volem recollir una sugerència que ens 

ha fet molta gent i que trobem encertada: 

canviar les Festes per la darrera setmana 
d'agost. Actualment hi ha un munt de fills 

del poble que no poden disfrutar de les 
Festes per les seues obligacions professio

nals, i només cal pensar en la quantitat de 
mestres que al setembre ja tenen classes i 

no poden quedar-se al poble, en canvi al 
agost si. També els mateixos alumnes i 
professors de la població ho agrairien, 
donat que els examens de setembre son en 
plenes festes, amb el que això suposa; 
ademés passa que al agost tothom fa va

cances, podria venir més gent, i a les 
indUstries locals també els hi aniria bé, 
doncs al agost tot està tancat, i al setembre 
ja es torna a treballar arreu i aqui encara no 
s 'ha començat, amb els problemes que 

això ocasiona, i sinó només cal preguntar
ho. 

Fimalment aniria molt bé per a tots els 
que treballen fora que no son mestres, 
Vinaròs, La Sénia, etc. ja que podrien 
disfrutar-les plenament i ara no poden. 

PP.'! 

Pensem també que degut a la proximitat 
de l' 11 de setembre, ara es fan massa dies 

de festa, molts amb poca activitat i sense 
pena ni glòria, creieen que valdria més la 
pena reduir-ne la durada a 4 o 5 dies, fer

lo intensos a més no poder i estalviar 
moltes peles que es podrien invertir en 

activitats més profitoses la resta de l'any. 
Ara a festes es falseja una mica la realitat 

del poble, l'Ajuntament per a que es facin 

com més coses millor, subvenciona i pro
mou una serie d'activitats que la resta de 
l'any no es fan. 

Cal una revisió també del contingut i fer 
treballar l 'imatginació, oferir espectacles 
populars el més barats possibles i que la 

gent ompli tots els espectacles. Creiem 
que contra el que algú diu, el portar grans 
figures a preus astronómics no es rendible, 
i menys a Ulldecona, s'ha de mirar molt 

qui es porta i els preus, i potserunes bones 

orquestres a preus populars o inclús deba

des serien un èxit, enfí, son temes a discu
tir entre molta gent per a trobar les millors 
solucions. 

Finalment un toc sobre el començament 
dels espectacles, i es que s 'ha agafat el mal 
costum de començar i acabar lògicament 
massa tard, i això perjudica en molt aspec
tes, caldria més seriositat i rigor en aquest 
tema i aprofitar les 2 o 3 hores mortes que 
ara queden abans de qualsevol ball. Tema 

fort pera discutir aquest de les festes, a tots 
ens agraden i val la pena. L'A juntament ha 

fet un gran esforç aquests darrers anys, i 
s'han millorat i es fan bé moltes coses, 
però la mateixa dinàmica va deixant enre
ra plantejaments que s'han de canviar 
abans es facin vells del tot. 

LA CESSIÓ DEL PAVELLÓ AL CLUB 
JOVENTUT 

Home, potser a la vista del conveni que 
establiran el Club Joventud i l' Ajunta
ment, en podrem parlar amb més coneixi
ment de causa, peró així d •entrada i per les 
noticies que en tenim, voldriem fer unes 
quantes consideracions. 

Quedi clar que no està en el nostre ànim 

fer cap critica ferotge, ni a l'Ajuntament ni 

al club Joventud, per supost. Entenem que 
el Pavelló ja que està fet ha de tenir el 
màxim d'utilitat possible, i si el Club Jo
ventud es capaç de fer-lo funcionar com 

cal, endavant. 

Pel lloc ones fetiessenttotsels terrenys 
municipals, no deixa de tenir una certa 
lògica la cessió, sempre i quan el Poli 
tingués una planificació esportiva capaç 

de fer-lo funcionar al màxim i amortitzar 
el seu finançament, almenys practicant 
esport la joventut local, però ... 

En primer lloc no trobem correcte que 
pagat amb diners de tot el poble, es cedeixi 
a una entitat privada per al seu ús, per 
molts socis que tingui aquesta entitat; que 
passarà amb els no socis, també fills del 
poble, i per tant "paganos" que hi vulguin 
anar a fer alguna cosa? 

Pensem que l'Ajuntament s'espolsa la 
responsabilitat de tenir-lo tancat tot l'any 

i només fer-li les festes, carnaval, etc, 
cedint-lo al Poli ningú li podrà dir res , 

entat cas la responsabilitat si no es fa servir 
serà per al Poli, i les crítiques també. 

Per les noticies que ens han arribat, el 
Club Joventut pretenia la cessió a canvi de 
que l'Ajuntament pagués la llum del Poli 

tot l'any i li arreglés els jardins, però 
finalment no ha estat així sembla. Quedi 
clar que la nostra preocupació es la renda
bilitat del Pavelló sobretot tenint en comp

te el dèficit de practica esportiva que té 

actualment la nostra població. Apart d'al
tres consideracions que anirem fent, as
senyalar finalmentque sembla que l'únic 
partidari de fer la cessió al Poli era l 'Alcal

de, inclús altres destacats membres de l'e
quip de govern li farem reflexionar en 
contra, però ja se sap allò del "patron" i el 
"marinera". Seguirà. l 



CARTES AL ccFULL» 

ELS TREBALLADORS 
A ULLDECONA 

És evident que el sector agrícola local 
és el més deprimit i normalment us en feu 
ressó, però al poble tot i que segons sembla 
d'altres sectors funcionen millor, algú sap 
les condicions de treball, seguretat, hifie
ne, sous, etc. d'aquestos sectors? Perquè 
no aneu preguntant als afectala i en par
leu? 

Hi ha molts treballadors amb sous no 
gaire elevats que se les passen magres per 
tirar endavant la família, i sort que manen 
els socialistes!!! si no, no se que paSSf.1.ria. 
Us invito a investigar aquests temes. 

J.F. 

RESPOSTA: Tens gairebé tota la raó. 
He1n tocat poc aquest tenza i és un ca1np 
iln111e1nns on esbrinar, cosa que intenta
re1n fer, però de tota 1nanera publicare111 
qualsevol con1unicació que rebe1n sobre 
aquesta qüestió. 

l ELS NOSTRES RESIDUS 
ON VAN? 

On van els nostres residus industrials? 
Tenim una certa indústria que utilitza 
productes perillosos i tòxics en alguns 
casos, on van? Com s'eliminen? Hi ha 
perill per a la població? 

Aquestes i d'altres preguntes m'agrada
ria que algú ens les contestés, si és que 
algú les sap a Ulldecona, cosa que dubto, 
tret dels propis treballadors o empresaris 
directament. 

Unfaldut. 

CONTRADIRECCIONS 
Se suposa que si hi ha carrers amb sen

yals de direcció prohibida és per que es 
respectin. Bé doncs, com hem pogut 
comprovar personalment i amb risc propi, 
hi ha gent que aquestes senyals se les salta 
a la torera, amb el perill que això suposa. 
Seria molt difícil vigilar aquest fet, o 
concienciar a la gent? A Ulldecona en 
matèria de respectar senyals estem bastant 
malament, caldria que féssim un esforç. 

Ramon Querol Roca. 

FESTES MAJORS 
Entre d'altres coses que es podrien dir 

de les Festes, m'agradaria incidir en dos 
punts només: la seua durada i els horaris 
dels espectacles. 

He tingut la curiositat de recollir progra
mes de Festes d'arreu Catalunya, i co1n a 

molt les festes duren 4-5 dies, o en molts 
casos 3 dies, aixó si, viscuts intensa i 
popularment, de participació total. Només 
això. 

En aquestos mateixos programes he 
pogut comprovar que els balls, especta
cles, etc. comencen ales 11, 11'30,12com 
a molt, i puntualment segons m 'han dit. 
Aquí hi hagué dies d'aquestes festes pas
sades que el ball començava a la l '30 o les 
2, i és clar, llavors s· acabava gairebé de dia 
i lajoventµt i no tanta joventut dormia fins 
l'hora de dinar perdent-se els actes que es 
feien al matí. No hi hauria forma de corre
gir això? B 

Ra111on Querol Roca. 

NOTES DE SOCIETAT 

ENLLAÇ CONVERGÈNCIA-PESOÉ 
Els Srs. JORDI PUJOL DE DINNER'S 

I DINNER'S i FELIPE GONSALES DE 
BOMBON I BOMBON, tenen el goig 
d'anunciar-vos l'imminent enllaç matri
monial dels seus fills CONVERGÈNCIA 
i PESOÉ, després d'una temporada d'en
grescador festeig on han comprovat que 
eren fets l'un per l'altre. 

En properes eleccions es podrà compro
var que l'acord i el feliycasa1ncnt s'haurà 
consumat, amb lo que els fervents admira
dors de CONVERGÈNCIA i PESOÉ, els 
soferts votants, es quedaran amb un pam 
de nas, si fa o no fa com la Sta. UNIÓ i el 
Sr. PE XE XÉ, difunts. 

L'ESQUERRA REPUBLICANA al 
desitjar llarga vida i felicitat a la nova 
parella, els encoratja a aprofundir en les 
seues afinitats, al mateix temps que es 
felicita en aclarir-se per fi que CONVER
GÈNCIA i PESOÉ no tenien res de cosins 
gennans amb ERC per part de NACIO
NALISMEi ESQUERRANISME respec
tivament, que en tot cas, tots dos són bons 
germans de D. PODER i D. DINER, l'únic 
que els preocupa a la vida. 

SANT JORDI CULÉ ESPANTA ELS 
INFIDELS 

No hi ha dret. Alegrar-se de que el 
Madrid falle un penal, o li facen un gol 
hauria d'estar penat per la Constitussion. 
L'equipmésequipdetotselsequipsquees 
fan i es desfan, l'equip imperial per 
cxcel.lència es va indignar per unes imat
ges que no van veure, tot pcrqué reflexa
vcn públicament un sentiment que sen
tíem tots els barcelonistes, i és que aques
tes coses abans no passaven, com només 
hi havia la tele seua amb el Matias Prats i 
el Real Madrid fins a la sopa, no hi havia 

cap perill de que les opinions i reaccions 
d'altres es reflexessin públicament. 

Amb dolor i sorpresa descobreixen que 
en «el extrajero» (Chendu dixi t) ens en fo
tem d'ells, angelets, devien suposar que 
ploràvem quan els hi feien gols ... qué 
trobeu canalla? l 

RETALLS 

Companys 
JOSEP M. ESPINÀS 

iJ A 
quest mes d'oc· 
tubre farà cin· 
quanta anys de 
!'afusellament 
del president 
Lluís Com· 
panys. 

Jo era un nen 
massa petit, els anys trenta, per haver vis 
cut amb una mica de consciència l'època 
Companys, i quan -ja en la postguerra
em van començar a arribar noticies, més 
aviat eren imprecises i contradictòries. 
Vaig adonar-me que Companys havia es· 
tat una figura enfrontada amb una situa· 
ció dramàtica, i que la seva actuació havia 
tingut defensors i crítics. Sense haver co
negut directament, doncs, la passió al vol
tant de Companys, penso que tinc la sere
nitat del distanciament quan protesto de 
la insuficient atenció que s'ha dedicat a Ja 
seva memòria. 

Ho he escrit alguna altra vegada, peró 
hi torno ara que l'octubre del cinquante
nari és a tocar i Felip Solé Sabarís ha pu
blicat Companys (Ed. Nou Art Thor), que 
és una reivindicació de l'anomenat presi
dent màrtir. Hi llegeixo: "Seria bo que ens 
imaginéssim què hauria passat si la figura 
de Companys hagués estat la d'un presi
dent de França, Holanda, Bèlgica, Dina
marca o Noruega i hagués estat segrestat 
contra tota llei pels nazis i torturat i exe
cutat. Arreu del país hi hauria places, car
rers i edificis públics amb el seu nom." 

P 
erquè Lluís Companys va ser 
afusellat pel fet de ser el presi
dent de Catalunya -"Catalanes, 
hemos fusi!ado a vuestro presi
dente'', va dir cl tinent que ma
nava la guarnició de Montjuïc 
als soldats que eren catalans-, i 
el va fer matar el general Franca, 

que s'havia aixecat en armes contra el rè
gim legal. Companys, que ocupava el seu 
càrrec per elecció democràtica, represen· 
lava e!s mateixos principis que els dem(). 
crates d'avui defensen en els seus discur
sos. Per aixó l'escàs ressò públic de Ja seva 
memòria és tan injust, i més si pensem en 
el dolor i la condemna que van manifestar 
per l'afusellament tantes personalitats del 
món, com cl pandit Nehru, que havia estat 
a Catalunya: "El que van fer amb el presi· 
dent Companys és un dels crims més mon
struosos que registra la història de Ja hu
manitat." 

Perduda l'oportunitat de batejar amb el 
nom de President Companys cl refet esta
di de Montjuïc -Companys va ser cl pre
sident d'honor de l'Olimpíada Popular de 
l 936, i a més va ser afusellat ben a prop, 
en un dossat de Ja muntanya-, alguns 
ciutadans de consciència sensible estic se
gur que organitzaran alguns actes recor
datoris d'un procés vergonyòs i d'una 
mort digna. Potser hi haurà fins i tot al· 
gun acte institucional en memòria del pre· 
sident de Ja Generalitat a qui va corres· 
pondre el dcsti de representar -amb la 
seva execució venjativa- la repressió de 
tot un poble. Però jo -insisteixo: com a 
simple observador, sense nostfllgies ni par
tidismes- tinc la impressió que el cas 
Companys, que qualsevol poble hauria 
convertit lcgitimament en cas nacional. 
aqui fa nosa. Com si estrafent amb majUs
cula !a cançó de Uach, alg(J digués: "No 
ês això, Companys, no és això ... " 

... 



LA TERRA 

Hl HA CARTELLS QUE MOLESTEN 
I deuen molestar perqué recorden gràfica 
i permanentment coses que no voldríem 
que fossin així, o que recorden els errors i 
les pròpies incapacitats d'altres temps, pe1 
sort històrics. 
Aquest és el cas del cartell que el MOPU 
va posar a la vora del mur del Pantà d'Ull
decona que ja ha estat pintat per a que no 
es veiés el nom d'Ulldecona, amb sprai, i 
amb un altre sprai s'ha esborrat i deixat 
net, i cada cosa al seu lloc. Afortunada
ment anècdotes, la història ja no hi ha qui 
la canviï, cadascú va fer el seu paper i el 
resultat a la vista està, per molt que p10les
te a determinats elements ... 

LES DECLARACIONS D' ANTICH 
SOBRE L'AGRICULTURA 
Textuals, com han sortit a 
l'EBRE-INFORMESfMIGJORN: 
«Ulldecona?» (Pregunta) 
(Resposta) «Jo havia dit que el futur 
d'Ulldecona estava en l'agricultura, però 
em penso que estd en tot cas, en una agri
cultura molt vinculada a la indústria de 
transformació» 

XAFARDERIES · 
JA NO VE D'UN PAM ... 
Diuen que com ja no ve d'un pam (100 
milions ara si fa o no fa), ara caldrà inso
noritzar el Pavelló si mai es vol sentir algú 
que canti o faci ballar a la gent. I això que 
només el feren per això, i van i s'obliden 
de la sonoritat ... això sí, el Pavelló es va fer 
en quatre dies. 

ESPORTS 

Das de la darrera vegada que vam parlar de 
futbol ha passat temps, era practicament en 
començar la temporada i ara ja van 5 ó 6 
jornades. 

Us oferim els resultats del C. F. ULLDECO-
NA al campionat de 2' Regional i un petit 
comentari final. 

8-9-90 ULLDECONA l·l BENISSANET 
16-9-90 L'ALDEA 3-2 ULLDECONA 
23-9-90 ULLDECONA 5-1 OLÍMPIC MÓRA 
30-9-90 MASDENVERGE 0-2 ULLDECONA 
7-10-90 ULLDECONA 4-1 GANDESA 

Bona trajectòria fins el moment present, i 
amb bones perspectives per l'equip, un equip 
jove que corre, llutta els 90 minuts i ademés te 
molta qualitat. Pensem que enguany és any de 

Pf!ll 

Home, sincerament vostè això ho devia dir 
ja fa molts anys, perquè la crisi a l'agricul
tura local ja fa temps que va, però és que si 
això vostè ho pensava fa poc, demostra un 
greu i preocupant desconeixement de la 
situació en qui havia d'estar enterat i ben 
enterat d'allò que passa al poble. 
En lo que si estem d'acord és en la segona 
part, que podria haver-hi futur en la trans
formació dels productes agrícoles, el que 

l EL PROPER MONUMENT? 
Està ben clar, un cap de bou que es mira 
una parella ballant la Jota de Catalunya ... 
5 milions de res que es demanaran a la Ge
neralitat, i ai! si no els dóna ... 
Per cert, molt de fer monuments nous, 
però alguns dels antics, estan caient, per 
exemple el Castell ... í qué? 

transició després del descens, any de formar 
novament una bona plantilla, que es pugue 
consolidar i que done novament bones tardes 
de futbol. 

L'equip actual te moltes possibilitats d'esde-
venir un bon equip i sobretot te futur. És un 
equip molt jove però amb la veterania suficient. 
Cal donar-li confiança i la gent de moment ho 
està fent, hi ha un ambient més distés i menys 
exigent, i fins ara s'han vist estones molt bones 
de futbol, un futbol ràpid que ha proporcionat 
moltes jugades de gol, i molts gols. Creiem que 
la Junta Directiva ha enfocat molt bé la tempo-
rada i que Calduch sabrà fer una bona tasca 
amb els elements de que disposa. Ens ale-
gram de la incorporació de darrera hora d'Oca-
ña, per veterania i qualitat pot ser important. 

passa és que si no hi ha productes agríco
les ... i aquest és el camí actual, no sabem 
que transformarem. 

LA VEREMA-90 
Novament en tres o quatre dies es va 
acabar la veremada. Aquest any s 'han fet 
els següents Kgs. de raïm: 
Blanc: 124.975 kgs. Grau mig: 10' 
Negre: 14.815 kgs. Grau mig: 9'36' 

l 

JA ÉS MALA SORT AIXÒ, JA ... 
Quan els diners els donaven a Madrid, 
Antich era de l'Assemblea de Catalunya, i 
ara que els donen a Barcelona és de l'As
semblea de Madrid, i és que no hi ha quí 
l'entengui a aquest Jaume ... això sí, Ullde
cona te l'orgull de poder dir que es paga 
Pavellons i camps de futbol de la butxa
ca ... l 

Aldeana· Mora d'Eixe 4-2 
Benissanet· Masdenverge ().1 
Ulldecona· Gandesa 4-1 
Falset· Perelló l·l 
Jesús Cal · Mora la Nova 5-1 
Pinell· Remolins 0-1 
Sta. Bàrbara· La Sénia 1-2 
Ginestar· Aoquetenc 3-1 
Flix· OleaslrUm 2-1 

Remolins 5 5 o o 9 o 10 '"' la Sénia 5 4 o 1 19 9 8 '"' Jesús Cal 5 4 o 10 14 7 8 +2 
Ulldecona 5 3 1 1 14 7 8 +2 
Flix 5 3 1 1 9 e 7 -1 
Aldeono 5 3 1 1 10 7 7 +3 
Piooll 5 3 o 2 6 4 6 
F~set 5 2 2 1 7 6 6 
Perelló 5 2 1 2 6 5 5 +1 
Móra la Nova 5 2 1 2 7 9 5 +1 
Oleastrum 4 2 o 2 6 6 4 
Benissanet 5 o 4 1 7 8 4 -2 
Sia Bàrbara 5 2 o 3 6 9 4 -2 
Masdenverge 5 1 1 3 5 10 3 -1 
Ginestar 5 1 1 3 5 14 3 -1 
Móra d'Ebre 5 o 1 4 8 16 1 -3 
Aoquetenc 4 o o 4 3 11 o -2 
G.00..o 5 o o 5 4 12 o --4 


